



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



المؤتمر العالمي الثامن للبرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي
النواب الشباب من أجل العمل المناخي
15 و 16 حزيران/يونيو 2022، شرم الشيخ (مصر)

جدول الأعمال النهائي

الثلاثاء، 14 حزيران/يونيو	
تسجيل المندوبين في مركز تونينو لامبورجيني الدولي للمؤتمرات	18:00 – 09:00
الأربعاء، 15 حزيران/يونيو	
تسجيل المندوبين (تابع)	17:15 – 7:30
حفل الافتتاح كلمة افتتاحية <ul style="list-style-type: none">المستشار الدكتور حنفي جبالي، رئيس مجلس النواب المصريالسيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدوليالسيدة سحر البزار، رئيسة منتدى البرلمانيين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي، عضوة برلمانية، جمهورية مصر العربية	10:00 – 9:30
كلمة تمهيدية <ul style="list-style-type: none">السفير حمدي سند لوزا، نائب وزير خارجية جمهورية مصر العربية	10:30 – 10:00
استراحة	11:00 – 10:30
الجلسة 1 – حالة تغير المناخ وتأثيره وحقوق الإنسان الرئيس: السيد أولريش ليختي، عضو مجلس منتدى البرلمانيين الشباب التابع للاتحاد البرلماني الدولي وعضو برلماني، ألمانيا حلقة نقاش بعد سبع سنوات من مؤتمر الأمم المتحدة المعني بتغير المناخ في عام 2015 (COP21) واعتماد اتفاق باريس بشأن تغير المناخ، باتت الفجوة شاسعة بين مستوى الانبعاثات الحالي وهدف إبقاء الاحترار العالمي دون درجتين مئويتين حتى يكون هدف قصر الاحترار العالمي 1.5 درجة مئوية هدفاً ممكناً. وإلى جانب الآثار البيئية لارتفاع درجات الحرارة، توجد آثار بشرية أيضاً. وتؤكد التقارير الصادرة	12:30 – 11:00



<p>مؤخراً عن الهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ (IPCC) الاحتياجات المتزايدة إلى التكيف، وبخاصة في البلدان النامية.</p> <p>ومع نفاذ الوقت، أين نحن - المجتمع الدولي - من تحقيق أهدافنا المناخية؟ وكيف يؤثر تغير المناخ في حقوق الإنسان والاستقرار والتنمية، ولا سيما فيما يتعلق بالفئات الأكثر ضعفاً؟ وما هي النهج القانونية التي اتخذت لتشجيع العدالة المناخية للأجيال القادمة؟</p> <p>كلمة تمهيدية:</p> <ul style="list-style-type: none"> • السيدة سارة مينكارا، المستشارة الخاصة المعنية بالحقوق الدولية للإعاقة في الولايات المتحدة (رسالة فيديو) <p>أعضاء فريق المناقشة</p> <ul style="list-style-type: none"> • لسفيرة الدكتورة مشيرة خطاب، رئيسة المجلس القومي المصري لحقوق الإنسان • السيد دانوش دينيش، مؤسس منظمة Clim-Eat • السيدة ليليا شناوي، منسقة الشبكات، برلمان المناخ • السيدة صوفيا مونسالفني، الأمانة العامة، شبكة المعلومات والعمل الدولية بشأن أولوية الغذاء <p>FIAN</p> <p>وستتبع عروض المتحدثين مناقشة.</p>	
<p>غداء خفيف</p>	<p>14:00 – 12:00</p>

الجزء 1: دراسات إفرادية عن الممارسات التشريعية والرقابية للاستفادة من أدوات العمل البرلمانية

الرئيس: السيدة سحر البزّار، رئيسة منتدى البرلمانين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي، عضوة برلمانية، جمهورية مصر العربية

حلقة نقاش

يضطلع النواب الشباب بأدوار رئيسية في التصدي لتغير المناخ تمتد من المشاركة في صياغة تشريعات جديدة إلى تطبيق أدوات الرقابة لمراقبة وفاء الحكومة بالالتزامات المناخية. وستقدم الجلسة أمثلة لكيفية اضطلاع النواب الشباب بأدوار قيادية باستخدام مقاليد السلطة في البرلمان. فما هي أنواع التدابير التشريعية الفعالة في مواءمة البلدان مع التزاماتها المتعلقة بتغير المناخ، مع ضمان اتباع نهج كلي فيما يخص الأبعاد الاجتماعية والاقتصادية؟ وكيف يمكن للنواب الشباب مساءلة حكومتهم؟

كلمة تمهيدية

السيد جيم سكيا، أستاذ، كلية إمبريال في لندن، المؤلف الرئيسي لتقارير الفريق الحكومي الدولي المعني بتغير المناخ (رسالة فيديو)

أعضاء فريق المناقشة

- السيد أشرف رشاد، عضو برلماني، جمهورية مصر العربية
 - السيد دان كاردين، عضو برلماني، المملكة المتحدة
 - السيدة ماريا يوجينيا كاتالفامو، عضو مجلس الشيوخ، الأرجنتين
 - السيد نسانيا باتريك كايونغو، عضو برلماني، أوغندا
 - سعادة ميرة سلطان السويدي، عضوة برلمانية، دولة الإمارات العربية المتحدة
- وستتبع عروض المتحدثين مناقشة وجلسة لتبادل الممارسات الجيدة.

الجزء 2: الابتكار البرلماني عن طريق "الميزنة الخضراء" وإنشاء برلمانات "خضراء" أكثر استدامة

بيئياً

الرئيسة: السيدة راکشا نيخيل خادسي، عضو مجلس منتدى البرلمانين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي وعضوة برلمانية، الهند

حلقة نقاش

تستحدث البرلمانات حلولاً مبتكرة لإدماج العمل المناخي في عملياتها بشكل أفضل. فعلى سبيل المثال، تتبع بعض البرلمانات الممارسة المتزايدة لتحليل القائم على البيئة في وضع الميزانيات، أي ما يعرف بالميزنة الخضراء، لفهم كيفية تفاعل الإنفاق الحكومي مع الالتزامات المتعلقة بتغير المناخ فهماً أفضل. فما ممارسة "الميزنة الخضراء" وما مدى فعاليتها؟ وكيف خفضت بعض البرلمانات عملياً التأثير البيئي لأعمالها؟ وما الحلول الابتكارية الأخرى الموجودة التي يمكن تكرارها في بلدان أخرى؟

كلمة تمهيدية

• السيدة مارغو ليلونغ، محللة السياسات، الميزنة الخضراء، منظمة التعاون والتنمية في الميدان الاقتصادي

أعضاء فريق المناقشة

- السيد سيباستيان تينكينن، عضو برلماني، فنلندا
 - السيد فنسنت تسفانجيرا، عضو برلماني، زيمبابوي
 - سعادة السيدة اسلام صالح مدروش الطباشات، عضوة برلمانية، المملكة الأردنية الهاشمية
 - السيد أفنان الله خان، عضو مجلس الشيوخ، باكستان
 - السيد نيكو ماركيتي، عضو برلماني، النمسا
- وستتبع عروض المتحدثين مناقشة وجلسة لتبادل الممارسات الجيدة.

الخميس، 16 حزيران/يونيو

07:00 – 06:00	الترشح من أجل العالم
11:00 – 09:30	<p>الجلسة 3 – الاستفادة من مشاركة المجتمع المدني والمواطنين في البرلمان</p> <p>الرئيسة: السيدة راكشا نيخيل خادسي، عضو مجلس منتدى البرلمانين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي وعضوة برلمانية، الهند</p> <p>حلقة نقاش</p> <p>احتل الشباب العناوين الرئيسية للصحف على مدى السنوات الماضية بدعوة قادتهم السياسيين إلى العمل المناخي. إذ يتبوأ النواب الشباب، بصفتهم ممثلي الشعب، مكانة مثالية للربط بين الشباب ومجموعات المجتمع المدني - وبخاصة مجموعات الشباب في عمل البرلمانات على مكافحة تغير المناخ. فكيف يمكن للنواب الشباب إفساح مكان لأصوات القادة الشباب على طاولة صنع القرار في الدولة؟ وكيف تتواصل البرلمانات مع الجمهور على نطاق أوسع، بما في ذلك عن طريق وسائل التواصل الاجتماعي والتكنولوجيات الإلكترونية، لفهم وجهات نظر دوائرها الانتخابية فهماً أفضل وإسماعها على المستوى المؤسسي؟</p> <p>كلمة تمهيدية</p> <ul style="list-style-type: none">• السيدة سايارشانا دريرة، مساعدة منتج ل Turn it Around! لمؤتمر الأطراف 26 <p>أعضاء فريق المناقشة</p> <ul style="list-style-type: none">• السيدة تامار تشوغوشفيلي، الخبيرة البرلمانية والنائب السابقة لرئيس برلمان جورجيا• السيدة ريانا غونزاليس، أخصائية الموارد المائية، مشاركة الشباب، الشراكة العالمية للمياه• السيدة لمياء محسن، زميلة أنصار المناخ للشباب في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ• السيدة شاننا محمد مسعود، مديرة العلاقات الدولية، مؤسسة هيا كريمة <p>وستتبع عروض المتحدثين مناقشة وجلسة لتبادل الممارسات الجيدة.</p>
11:15 – 11:00	استراحة

<p style="text-align: center;">الجلسة 4 - دعم البلدان النامية في التصدي لتغير المناخ</p> <p>الرئيس: السيد أولريش ليختي، عضو مجلس منتدى البرلمانين الشباب التابع للاتحاد البرلماني الدولي وعضو برلماني، ألمانيا</p> <p style="text-align: center;">حلقة نقاش</p> <p>تحتاج جميع البلدان وسائل لوضع وتمويل تدابير التخفيف من آثار تغير المناخ والتكيف معه؛ ولكن هذه الحاجة أكثر إلحاحاً في البلدان النامية. وقد أكدت البلدان، إبان الدورة السادسة والعشرين لمؤتمر الأطراف المعقودة في غلاسكو (2021)، مجدداً التزامها بتقديم البلدان المتقدمة 100 مليار دولار أمريكي سنوياً إلى البلدان النامية والعمل معاً على ضمان تحقيق الأهداف العالمية المتعلقة بتغير المناخ مع تشجيع التنمية المستدامة. وفي المؤتمر نفسه، أبرزت عدة تقارير أيضاً الاحتياجات المالية للبلدان النامية. فما الدور الذي يمكن ان تؤديه البرلمانات في تيسير التعاون الإنمائي بين البلدان المتقدمة والبلدان النامية من أجل التخفيف من حدة تغير المناخ أو التكيف معه؟ وكيف يمكن للبرلمان تشجيع هذه الجهود عند اعتماد ميزانيات الدولة؟ وكيف يمكن الاستفادة من التعاون البرلماني لتيسير هذا التعاون؟</p> <p style="text-align: center;">كلمة تمهيدية</p> <ul style="list-style-type: none"> • السيدة شيلا ريدزبي، نائب رئيس مجموعة البنك الدولي (رسالة بالفيديو) <p style="text-align: center;">أعضاء فريق المناقشة</p> <ul style="list-style-type: none"> • السيدة ليلي راشد إسكندر، سي آي دي (CID Consulting)، وزيرة البيئة السابقة في جمهورية مصر العربية • السيد حمزة الأسد، الرئيس الإقليمي لاستراتيجية المناخ والإنجاز الإقليمي، البنك الأوروبي للإنشاء والتعمير • السيد ينس كرومان كريستنسن، مدير ممارسات، الحوكمة، الشرق الأوسط وشمال إفريقيا، البنك الدولي <p style="text-align: center;">وستتبع عروض المتحدثين مناقشة وجلسة لتبادل الممارسات الجيدة</p>	<p style="text-align: center;">12:45 – 11:15</p>
<p style="text-align: center;">الجلسة الختامية</p> <p style="text-align: center;">عرض الوثيقة الختامية واعتمادها</p> <p>السيدة سحر البزار، رئيسة منتدى البرلمانين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي، عضوة برلمانية، جمهورية مصر العربية</p>	<p style="text-align: center;">13:30 – 12:45</p>

<p style="text-align: right;">الكلمات الختامية</p> <p style="text-align: center;">المستشار الدكتور حنفي جبالي، رئيس مجلس النواب المصري السيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدولي</p>	
<p style="text-align: center;">حفلة عشاء في الصحراء يقيمه مجلس النواب المصري</p>	17:00



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



Eighth IPU Global Conference of Young Parliamentarians

Young MPs for climate action

15 and 16 June 2022, Sharm el-Sheikh (Egypt)

Provisional programme

Tuesday, 14 June	
9:00 – 18:00	Registration of delegates at Tonino Lamborghini International Conference Center
Wednesday, 15 June	
07:30 – 17:15	Registration of delegates
09:30 – 10:00	Opening ceremony Opening remarks <ul style="list-style-type: none">• Mr. Hanafy Ali Gibaly, Speaker of the Egyptian House of Representatives• Mr. Duarte Pacheco, President of the Inter-Parliamentary Union• Ms. Sahar Albazar, President of the IPU Forum of Young Parliamentarians, Member of Parliament, Egypt
10:00 – 10:30	Keynote address <ul style="list-style-type: none">• Ambassador Mr. Hamdy Louza, Deputy Foreign Minister of Egypt
10:30 – 11:00	Coffee break
11:00 – 12:30	Session 1 – The state of climate change, its impact and human rights Chairperson: Mr. Ulrich Lechte, Member of the Board of the IPU Forum of Young Parliamentarians and Member of Parliament, Germany Panel discussion <p>Seven years after the 2015 United Nations Climate Change Conference (COP21) and the Paris Climate Change Agreement, the gap between the goal to limit global warming to well below 2°C and keep the 1.5°C target within reach, and current emissions is enormous. In addition to the environmental implications from the rise of temperatures, there are human ones as well. Increasing needs for adaptation, in particular in developing countries, is also confirmed by the latest reports of the Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC) reports.</p> <p>With time running out, where are we as an international community in achieving our climate targets? How does the impact of climate change affect human rights, stability and development, especially regarding the most vulnerable? What legal approaches have been taken to encourage climate justice for future generations?</p> Keynote Address: <ul style="list-style-type: none">• Ms. Sara Minkara, United States Special Advisor on International Disability Rights (video message) Panellists: <ul style="list-style-type: none">• Ambassador Moushira Khattab, President, Egyptian National Council for Human Rights• Mr. Dhanush Dinesh, Founder, Clim-Eat• Ms. Lilia Chanaoui, Networks Coordinator, Climate Parliament

	<ul style="list-style-type: none"> Ms. Sofía Monsalve, Secretary General, FIAN International <p>Presentations by panellists will be followed by a debate.</p>
12:30 – 14:00	Light lunch
14:00 – 15:30	<p>Session 2 – Parliamentary action to fight climate change</p> <p>Part 1: Case studies of legislative and oversight practices to leverage parliamentary tools for action.</p> <p>Chairperson: Ms. Sahar Albazar, President of the IPU Forum of Young Parliamentarians and Member of Parliament, Egypt</p> <p>Panel discussion Young MPs have key roles in addressing climate change, from participating in the drafting of new legislation to applying oversight tools to monitor government implementation of climate commitments. The session will highlight examples of how young MPs can play leadership roles using the levers of power of parliament.</p> <p>What types of legislative measures are effective in aligning countries with their climate change commitments, while ensuring a holistic approach to social and economic dimensions? How can young MPs hold their governments to account?</p> <p>Keynote Address:</p> <ul style="list-style-type: none"> Mr. Jim Skea, Professor, Imperial College of London, Lead Author of Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC) reports (video message) <p>Panellists</p> <ul style="list-style-type: none"> Mr. Ashraf Rashad, MP, Egypt Mr. Dan Carden, MP, United Kingdom Ms. Maria Eugenia Catalfamo, Senator, Argentina Mr. Nsanja Patrick Kayongo MP, Uganda Ms. Meera Al Suwaidi, MP, United Arab Emirates <p>Presentations by panellists will be followed by a debate and an exchange of good practices.</p>
15:30 – 15:45	Coffee break
15:45 – 17:15	<p>Session 2 – Parliamentary action to fight climate change</p> <p>Part 2: Parliamentary innovation through “green budgeting” and creating more environmentally sustainable “green” parliaments</p> <p>Chairperson: Ms. Raksha Nikhil Khadse, Member of the Board of the IPU Forum of Young Parliamentarians and Member of Parliament, India</p> <p>Panel discussion Parliaments are coming up with creative solutions to better integrate climate action into their processes. For example, some are adopting the growing practice of environment-based analysis in budgets, or green budgeting, to better understand how state spending interacts with climate change commitments.</p> <p>What is the practice of “green budgeting” all about and how effective has it been? How have some parliaments practically reduced the environmental impact of their work? What other out-of-the-box solutions exist that can be replicated in other countries?</p> <p>Keynote Address:</p> <ul style="list-style-type: none"> Ms. Margaux Lelong, Policy Analyst, Green Budgeting, Organization for Cooperation and Development and (OECD)

	<p>Panellists:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Mr. Sebastian Tynkkynen, MP, Finland • Mr. Vincent Tsvangirai, MP, Zimbabwe • Ms. Eslam Altabashat, MP, Jordan • Mr. Afnan Ullah Khan, Senator, Pakistan • Mr. Nico Marchetti, MP, Austria <p>Presentations by panellists will be followed by a debate and an exchange of good practices.</p>
--	---

Thursday, 16 June	
06:00 – 07:00	Run for the planet
09:30 – 11:00	<p>Session 3 – Harnessing civil society and citizen engagement in parliament</p> <p>Chairperson: Ms. Raksha Nikhil Khadse, Member of the Board of the IPU Forum of Young Parliamentarians and Member of Parliament, India</p> <p>Panel discussion Youth have made headlines in recent years by calling for climate action from their political leaders. As representatives of the people, young parliamentarians are ideally placed to connect young people and civil society groups – especially youth groups – in the work of parliament to combat climate change.</p> <p>How can young MPs channel the voices of youth leaders to the State decision-making table? How are parliaments reaching out to the public more broadly, including through social media and online technologies, to better understand their constituencies' views and elevate them to the institutional level?</p> <p>Keynote address:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Ms. Saiarchana Darira, Assistant Producer for Turn it Around! for UN COP 26 <p>Panellists:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Ms. Tamar Chugoshvili, Parliamentary expert and former Deputy Speaker of the Parliament of Georgia • Ms. Rianna Gonzales, Water Resources Specialist, Youth Engagement, Global Water Partnership • Ms. Lamia Mohsin, UNFCCC Youth Climate Champion Fellow • Ms. Shana Mohamed Massoud, Director of international relation, Haya Karima Foundation <p>Presentations by panellists will be followed by a debate and an exchange of good practices.</p>
11:00 – 11:15	Coffee break
11:15 – 12:45	<p>Session 4 – Climate change support for developing countries</p> <p>Chairperson: Mr. Ulrich Lechte, Member of the Board of the IPU Forum of Young Parliamentarians and Member of Parliament, Germany</p> <p>Panel discussion All countries require the means to fund and develop climate mitigation and adaptation measures; however this need is more acute in the developing world. At COP26 in Glasgow (2021), countries reaffirmed their commitment to provide US\$ 100 billion</p>

	<p>annually from developed to developing countries and to work together to ensure that global climate targets are met while fostering sustainable development. Also at Glasgow, several reports highlighted the financial needs of developing countries.</p> <p>What role can parliaments play in facilitating development cooperation, both for climate mitigation and climate adaptation, between developed and developing countries? How can parliament promote such efforts when adopting state budgets? How can inter-parliamentary cooperation be leveraged to facilitate such cooperation?</p> <p>Keynote Address:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Ms. Sheila Redzepi, Vice President, World Bank Group (video message) <p>Panellists:</p> <ul style="list-style-type: none"> • Ms. Laila Iskandar, CID Consulting, Former Minister of Environment of Egypt • Mr. Hamza Al-Assad, Regional Head, Climate Strategy and Regional Delivery, European Bank for Reconstruction and Development • Mr. Jens Kromann Kristensen, Practice Manager, Governance, Middle East & North Africa, World Bank <p>Presentations by panellists will be followed by a debate.</p>
12:45 – 13:30	<p>Closing session</p> <p>Presentation and adoption of the Outcome Document</p> <ul style="list-style-type: none"> • Ms. Sahar Albazar, President of the IPU Forum of Young Parliamentarians and Member of Parliament, Egypt <p>Closing speeches</p> <ul style="list-style-type: none"> • Mr. Hanafy Ali Gibaly, Speaker of the Egyptian House of Representatives • Mr. Duarte Pacheco, President of the Inter-Parliamentary Union
17:00	<ul style="list-style-type: none"> • Gala Dinner in the desert offered by the Egyptian House of Representatives